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عضو کمیســیون اقتصادی مجلس گفت: قطعاً 
بــا اجرای قانون ســامانه مودیــان و پایانه های 
فروشگاهی، علاوه بر افزایش درآمدهای مالیاتی و 
کاهش فرار مالیاتی، ناعدالتی ها در اخذ مالیات از بین 
می رود و روند این موضوع در کشور شفاف می شود.

 اصغر سلیمی  با اشــاره به اثرات مثبت اجرای قانون سامانه 
مودیان و پایانه های فروشگاهی، اظهار داشت: این قانون یک 
سال پیش در مجلس مصوب و مورد تایید شورای نگهبان قرار 
گرفت و قرار است پس از اجرای آزمایشی یک ساله در روزهای 

آینده به صورت سراسری در کشور اجرایی شود.
وی با بیان اینکه پایانه های فروشگاهی هم در فروشگاه ها 
و هم در مطب پزشــکان و در خیلی از جاها در اختیار اصناف 
و کســبه قرار دارد، ادامه داد: متاسفانه در یک سال گذشته و 
با اجرای قانون شــاهد هستیم که نظارت های مناسبی برای 
اجرای قانون وجود نداشته است که باید سازمان امور مالیاتی 
دستگاه های نظارتی عزم خود را برای اجرای قانون بیشتر کنند.
نماینده مردم سمیرم در مجلس  تاکید کرد: طبق گزارشاتی که 
به کمیسیون اقتصادی واصل شده است پایانه های فروشگاهی 
فقط به صورت محدود و در برخی جاها استفاده می شود،  پیش 

از اجرای سراسری این قانون باید یک رصد کلی صورت گیرد و 
با تخلفات احتمالی از جمله اینکه وقتی خریداران قصد استفاده از 
آن را دارند به آنها گفته می شود که یا سامانه مختل شده است 

یا قطع است برخورد جدی شود.
عضو کمیســیون اقتصادی مجلس شورای اسلامی با بیان 
اینکه برخــی راه های دور زدن قانون را به خوبی می دانند و از 

آن سوء استفاده می کنند، عنوان کرد: باید با رصد دقیق راه های 
دور زدن قانون نیز از سوی وزارت اقتصاد و سازمان امور مالیاتی 
بسته شود تا این قانون که قطعاً به نفع کشور خواهد بود بسته 

شود. سلیمی تصریح کرد: باید در زمان اجرای قانون سازمان 
امور مالیاتی گردش مالی افرادی که مشکوک به دور زدن قانون 
هستند را پیش و بعد از اجرای قانون بررسی کنند و با تخلفاتی 

که احتمالاً رخ داده برخورد جدی داشته باشند.
وی ادامه داد: در حین اجرای قانون نیز باید سازمان امور مالیاتی 
سامانه ای را طراحی کند که مردم به صورت آنلاین تخلفاتی را 
که مشاهده می کنند اطلاع دهند و دستگاه های نظارتی نیز 
در اسرع وقت به شکایت هایی که در این زمینه انجام می شود 

رسیدگی کنند.
این نماینده  مجلس با اشــاره به مزایای اســتفاده از  سامانه 
مودیان و پایانه های فروشگاهی اضافه کرد: بیشتر کشورها در 
دنیا از این سیستم استفاده می کنند زیرا مالیات هایی که از این 
طریق گرفته می شود به صورت شفاف است و برای استفاده در 

زیرساخت های کشور استفاده می شود.
عضو کمیسیون اقتصادی مجلس شورای اسلامی با تاکید بر 
اینکه باید برای اجرای قانون برنامه جامع و کامل و شفاف از 
سوی وزارت اقتصاد و دارایی و سازمان امور مالیاتی تدوین می 
شود، اظهار کرد: قطعاً با اجرای قانون سامانه مودیان و پایانه های 
فروشگاهی، علاوه بر افزایش درآمدهای مالیاتی و کاهش فرار 
مالیاتی، جلوی ناعدالتی ها در اخذ مالیات گرفته می شود و روند 

این موضوع در کشور شفاف میشود.
سلیمی تاکید کرد: قطعاً سازمان امور مالیاتی کشور می تواند با 
اجرای دقیق قانون منابع اطلاعاتی خوبی درباره نظام مالیاتی 
کشور به دست بیاورد و راه درستی برای سهل الوصول کردن 

مالیات ایجاد کند.

عضو کمیسیون اقتصادی مجلس مطرح کرد؛

کاهش فرار مالیاتی با اجرای قانون سامانه مودیان

نایب رئیس کمیســیون بازار پول و سرمایه اتاق 
تهران گفت: بــا توجه به اینکــه وزارت صمت 
مدیریت بخش صنعت، معــدن و تجارت و بازار 
کشور را عهده دار است، نیازمند ثبات در مدیریت 

است.
عباس آرگون اظهار داشــت: وزارت صمت بخش بزرگی از 
اقتصاد کشور را بر عهده دارد و با توجه به اینکه این وزارتخانه 
مدیریت بخش صنعت، معدن، تجارت و بازار کشور را عهده دار 

است، نیازمند ثبات است. 
وی افزود: در سال های اخیر یکی از مشکلات وزارت صمت 

بی ثباتی در مدیریت این وزارتخانه بوده است به طوری که در 
5 سال گذشته 6 وزیر و سرپرست مسئولیت این وزارتخانه را بر 
عهده داشته اند و همین موضوع موجب بروز مشکلاتی شده 

است. 
عضو هیــات نمایندگان اتاق بازرگانی تهران بیان داشــت: 
وزارتخانه  ای که دارای ثبات نباشــد چگونه می تواند ثبات در 
بازار ایجاد کند. آرگون اظهار داشت: برای اینکه اقداماتی در یک 
وزارتخانه به ثمر برسد باید در بخش مدیریت آن حداقل برای 
مدت دو تا چهار ســال ثبات وجود داشته باشد زیرا وقتی یک 
وزیر جابه جا می شود به دنبال آن معاونان نیز تغییر می کنند و 

همین موضوع موجب می شــود برای مدتی در انجام برخی از 
کارها بی نظمی ایجاد شود. 

وی اظهار داشت: حل برخی از مشکلات ممکن است در اختیار 
وزارت صمت یا در اختیار وزیر صمت نیست در حالی که این 

توقع وجود دارد که باید وزارت صمت آن را حل کند. 
نایب رئیس کمیسیون بازار پول و سرمایه اتاق تهران با اشاره 
به اصلاح ارز 4200 تومانی و تاثیر آن بر افزایش قیمت برخی 
از کالاها بیان داشــت: بعد از حذف ارز ترجیحیِ واردات برخی 
از کالاهای اساسی، اعلام شد که باید جلوی افزایش قیمت ها 
گرفته شود در حالی که چنین چیزی ممکن نیست  زیرا عوامل 

اقتصادی بر روی یکدیگر اثرگذار است. وقتی ارز ترجیحی یک 
کالای اساسی مانند روغن حذف می شود و قیمت آن  افزایش 
می یابد پیرو این افزایش قیمت محصولاتی که در آن روغن نیز 
استفاده می شود افزایش قیمت خواهند داشت و این مساله کاملا 
طبیعی است بنابراین نمی توان انتظار داشت که وزیر صمت از 
افزایش قیمت این کالاها جلوگیری کند، افزایش یک محصول 

ناشی از تاثیرگذاری پارامترهای اقتصادی بوده است. 
آرگون بیان داشــت:  وزیر یک وزارتخانه باید با دقت کامل و 
براساس سابقه، تجربیات، توانایی و دانش انتخاب شود، این در 
حالی اســت که شاید به راحتی یک وزیر برای یک وزارتخانه 

انتخاب می شــود و بعد در ادامه نمایندگان آن وزیر را به علت 
عملکرد نامناسب استضیاح می کنند.  

عضو هیات نمایندگان اتاق بازرگانی تهران اظهار داشت: وزارت 
صمت نیازمند ثبات حداقل دو تا چهار ساله است تا مسئولان 
آن با سیاستگذاری شرایط را مدیریت کنند. وی افزود: برخی از 
مشکلات ناشی از تورم و مشکلات ریشه ای اقتصاد است و حل 
آن توسط وزارت صمت امکان پذیر نیست. آرگون با تاکید بر 
اینکه بین مسئولیت و اختیار باید تناسب وجود داشته باشد، گفت: 
نباید مسئولیت خارج از اختیار از کسی خواسته شود زیرا این کار 

از عهده هیچکس برنمی آید.

ثباتدرمدیریتبهثباتدراقتصادوبازارمیانجامد

رئیس سازمان صنعت، معدن و تجارت )صمت( استان تهران 
از افتتاح هفت پروژه  ملی در تهران با ســرمایه گذاری حدود 
۲۲۰۰ میلیارد تومان و اشــتغال حدود ۱۵۰۰ نفر در دهه تولید 
و تجــارت خبر داد و گفت: تامین کالاهای اساســی، صادرات 
و ارزآوری، خنثی سازی تحریم، تامین اقلام سلامت محور در 
دوره کرونــا و دانش بنیان از جمله معیارهای انتخاب واحدهای 
برتر است و واحدهای برتر در دریافت تسهیلات تبصره ۱۸ و 
رونق تولید و واگذاری زمین و خدمات در شهرک های صنعتی در 

اولویت خواهند بود.
محمود سیجانی با اشاره به برگزاری جلسات با اتاق اصناف و شورای گفت وگو 
در اتاق بازرگانی به مناسبت دهه تولید و تجارت، گفت: همچنین برای افتتاح چند 
پروژه در دهه تولید تجارت برنامه ریزی شده که در دو بخش خواهد بود که در 
بخش ملی هفت پروژه  ملی در تهران با سرمایه گذاری حدود 2200 میلیارد تومان 
و اشتغال حدود ۱500 نفر مستقیم، به ویژه در بخش صنایع های تک و دانش 

بنیان افتتاح خواهد شد.
وی بــا بیان اینکه یکی از راهبردهای وزارت صمت حمایت این از واحدهای 
کوچک دانش بنیان است که از پارک ها و مراکز رشد به تولید انبوه توسعه پیدا 
می کنند، اظهار کرد: راهبر دیگر دانش بنیان کردن صنایع موجود است تا امکان 
حضور در بازارهای جهانی، کاهش آلودگی های محیط زیستی و تامین نیازهای 
کشور فراهم شود. همچنین به گفته این مقام مسئول در حوزه استانی هم شش 
طرح در حوزه تامین مواد اولیه پتروشیمی، صنایع غذایی و غیره در تهران افتتاح 
خواهد شد که سرمایه آنها بیش از هزار میلیارد تومان است و برای حدود ۸00 نفر 

اشتغال ایجاد می کند.
سیجانی با بیان اینکه باید به صنایعی پرداخته شود که اشتغال برای نیروهای 
تحصیل کرده و دانشگاهی فراهم شود، تصریح کرد: باید متناسب با این شرایط 

جدید واحدهای تولیدی ایجاد شوند.

وی با اشاره به معرفی صنعتگران و معدنکاران برتر استان تهران در همین ماه، 
گفت: تامین کالاهای اساسی، صادرات و ارزآوری، خنثی سازی تحریم، تامین 
اقلام ســلامت محور در دوره کرونا و دانش بنیان از جمله معیارهای انتخاب 
واحدهای برتر است. واحدهای برتر در دریافت تسهیلات تبصره ۱۸ و رونق تولید 
و همچنین در بخش ارائه خدمات در اولویت خواهند بود. برای واحدهای صادرات 
محور هم تسهیلات صادراتی، کمک به حضور در نمایشگاه های بین المللی و 

اعزام هیئت های تجاری در نظر گرفته شده است.
سیجانی با بیان اینکه تهران محدودیت سرمایه گذاری و زمین دارد، گفت: این 
واحدهای برتر در واگذاری زمین و خدمات در شهرک های صنعتی هم در اولویت 

قرار می گیرند.
رئیس سازمان صمت استان تهران در ادامه با بیان اینکه در استقرار صنایع در 
استان تهران، به هم ریختگی وجود داشت، تصریح کرد: لازم بود این صنایع با 
لحاظ مسائل زیست محیطی ساماندهی شود که با تصمیم اخیر هیئت دولت در 

این مشکلات برطرف و امکان توسعه صنایع تهران فراهم خواهد شد.
وی در پایان از احداث زیرســاخت هایی در زمینه راه دسترسی برای کاهش 

ترافیک، آب و برق شهرک صنعتی شمس اباد در هفته  جاری خبر داد.

یک کارشناس بازار مسکن گفت: از سال ۱۳۹۸ تا کنون این 
حجم از معاملات مســکن اتفاق نیفتاده بود که نشان می دهد 

بخش تقاضا تحریک شده است.
مهدی روانشادنیا اظهار کرد: رسیدن متوسط قیمت مسکن شهر تهران به بیش 
از ۳۹ میلیون تومان در هر متر مربع از رونق این بازار پس از رکود یک ســاله 
حکایت دارد. متاسفانه تورم عمومی به قدری بالاست که به تبعیت از آن بازار 
مسکن حرکت می کند. حتی رشد قیمت خانه مقداری با سطح عمومی قیمت ها 
فاصله دارد. این در واقع گران شدن قیمت واقعی مسکن نیست بلکه رشد قیمت 
اســمی ناشی از تورمی است که در همه ســطوح به دلیل کاهش ارزش پول 
ملی اتفاق افتاده اســت.وی یادآور شد: وقتی روند تاریخی بازار مسکن را مرور 
می کنیم می بینیم که همواره همبستگی بین افزایش قیمت ها و افزایش تعداد 
معاملات وجود دارد. علت این است که وقتی مردم فضا و چشم انداز بازار ملک 
را تورمی می بینند به سمت این بازار می آیند. برخی متقاضیان مردد نیز خرید خود 

را تسریع می کنند.
رشد قیمت مسکن همچنان پایین تر از نرخ تورم

روانشادنیا با بیان این که عمده پیش بینی ها برای سال ۱40۱ این بود که بازار 

مســکن، پایین تر از نرخ تورم عمومی حرکت خواهد کرد گفت: این بدان معنا 
نیست که رشد قیمت خانه متوقف می شود. در حال حاضر نیز با وجود افزایش 
حدود ۳۳ درصدی قیمت سالیانه مسکن در تهران، تورم عمومی نقطه به نقطه 

52 درصد بوده که پایین تر بودن رشد قیمت مسکن از تورم را تایید می کند.
این کارشناس بازار مسکن خاطرنشان کرد: نرخ ارز به طور کلی در چند ماه اخیر 
رشد داشته است و در کنار آن ابهامات در مذاکرات سیاسی وجود داشت که هر 
دو عامل در بازارهای موازی مسکن تاثیر ایجاد کرد. وی درباره تاثیر اخبار مثبت 
مذاکرات هسته ای بر اقتصاد ایران گفت: اگر مذاکرات منجر به کاهش نرخ ارز 
شود و این افت قابل ملاحظه باشد می توان نسبت به ثبات بازار مسکن امیدوار 

بود؛ البته به شرطی که کاهش نرخ ارز چشمگیر باشد و تداوم پیدا کند.
این کارشناس بازار مسکن با اشاره به رکود بخش ساخت و ساز تصریح کرد: 
به دلیل رشد قیمت نهاده های ساختمانی در سه چهار سال گذشته، اوضاع تولید 
مسکن چندان مناسب نیست اما تجربه نشان داده تقاضا اثر سریع تری بر تعداد 
معاملات و سطح  قیمت ها در بازار ملک دارد. تاثیر رکود ساخت و ساز بر بازار 
مسکن در میان مدت و بلندمدت مشخص می شود. بنابراین اگر افق نگاه را سال 
۱40۱ قرار دهیم می شود گفت که موضوع نرخ ارز و شرایط کلی اقتصاد می تواند 

سمت و سوی بازار ملک را تعیین کند.
روانشــادنیا اظهار کرد: معاملات مســکن در خردادماه هردو نوع مصرفی و 
سرمایه ای را شامل می شد. در بخش مصرفی از ماه های قبل کسانی بودند که 
انتظار داشتند خرید را در شرایط تثبیت به تاخیر بیندازند. در برخی  موارد هم توقع 
ریزش قیمت خانه را داشتیم که رخ نداد و این افراد در اردیبهشت و خرداد به بازار 
ملک ورود کردند. گروه دیگر هم شــامل تقاضای سرمایه ای بود که هر زمان 
احساس می کند بازار روند صعودی دارد به قصد برداشت سود یا حفظ سرمایه 
ورود می کنــد.وی انعقاد حدود ۱4 هزار معامله مســکن  در خردادماه ۱40۱ را 
چشمگیر دانست و یادآور شد: از سال ۱۳۹۸ تا کنون این حجم از معاملات اتفاق 

نیفتاده بود که نشان می دهد بخش تقاضا تحریک شده است.

 واحدهای برتر تولیدی و تجاری
 چه امتیازهایی دریافت می کنند؟

 آغاز رونق بازار مسکن 
پس از رکود حدود یک ساله

موجودی کالای اساسی در بنادر چقدر است؟
آن طور که معاون گمرک اعلام کرده است از 
حدود ۴.۳ میلیون تن کالای موجود در گمرک 
و بنادر، حدود سه میلیون تن در انبارها و مابقی 

درشناورها قرار دارد.
فرود عسگری، معاون امور گمرکی گمرک ایران آخرین 
وضعیت دپوی کالای اساسی در گمرک و بنادر تا هفتم 

تیرماه امسال را اعلام  کرد.
بر اســاس این گزارش، در حــال حاضر حدود چهار 

میلیون و ۳46 هزار و ۸20 تن کالا در بنادر موجود است که از این میزان حدود سه میلیون تن 
در انبار بنادر است؛ بیشترین موجودی به ذرت با ۱.5 میلیون تن اختصاص دارد.

گندم با 4۹2.۸ هزار تن، جو ۱45.2 هزار تن، سویا ۱50 هزار، برنج ۳0 هزار، شکر 24.۱ هزار، 
روغن خام ۳۱0 هزار و دانه های روغنی با ۳۹۱.2 هزار تن، دیگر اقلام اساسی موجود در بنادر 
است.همچنین از این حدود سه میلیون تن موجود در بنادر، بیشترین میزان در بندر امام)ره( با 

2.2 میلیون تن قرار دارد.
در سایر بنادر نیز ۳۳۷ هزار تن بندر امیرآباد، نوشهر ۱5۷.4 هزار نوشهر، انزلی 4۹ هزار تن، شهید 
رجایی 2۳4 هزار، بوشهر 2000، چابهار ۱2 هزار،   آستارا 22.4، فریدون کنار 24.۳ هزار، شهید 

باهنر ۳.۱، بندر لنگه ۷0،  خرمشهر ۸2 و آبادان ۱20 تن کالا موجود است.
اما حدود ۱.۳ میلیون تن کالای اساسی نیز توسط شناورها به بنادر رسید که ۳۸6.2 هزار تن 

تخلیه و در اسکله موجود است؛ شامل ذرت ، گندم، جو، سویا، شکر و دانه های روغنی.
همچنین 2۱ فروند شناور حاوی کالای اساسی در لنگرگاه با ۹00 هزار تن منتظر تخلیه است 

که ذرت، گندم، روغن، دانه های روغنی، جو، سویا، شکر با خود حمل کرده اند.
در چند ماه اخیر با توجه به چرخه ورود و خروج کالا، اغلب میزان کالای اساسی موجود در 
گمرک و بنادر حدود چهار میلیون تن بوده است و افزایش یا کاهش چشمگیری نداشته است.

عضو کمیسیون جهش تولید مجلس مطرح کرد؛
ضربه مهلک ارز 4200 تومانی به اشتغال کشور

عضو کمیسیون جهش تولید مجلس گفت: در سال های گذشته به دلیل ثابت 
نگه داشتن نرخ ارز و واردات کالاهای یارانه ای، تولید در حوزه های مختلف 

کاهش پیدا کرده و سهم واردات بیشتر شده است.
یکی از موضوعاتی که در سال های تخصیص ارز ترجیحی، اقتصاد کشور را با چالش های 

جدی مواجه کرده است، به مساله ضربه تولید و وابستگی به واردات برمی گردد.  
به عبارت دیگر، یکی از معضلات اساسی تخصیص دلار 4200 تومانی به واردات کالاهای 
اساسی، از صرفه انداختن تولید کالا و در نهایت نابودی بهره  وری تولید و وابستگی شدید به 
واردات بوده است.به عنوان نمونه در بخش کشاورزی، رشد این بخش که در دهه ۹0 تا حدودی 
با رشد همراه بوده است، به ورطه کاهش رشد و نابودی محصولات کشاورزی مانند گندم و 
دانه های روغنی کشاند. برخی مواقع نیز تولید ارزان کالا در داخل منجر به صادرات و قاچاق 
کالای تولیدشده با ارز ترجیحی به کشورهای همسایه می شده است که نشان می دهد ایران در 

حال دادن یارانه به سایر کشورها بوده است.
ضربه ارز ترجیحی به اشتغال کشور

کامران رحیمی، کارشناس اقتصاد ایران، گفت: اصلاح ارز ترجیحی، تولید را برای تولیدکنندگان 
به صرفه کرده و می تواند مقدمه رونق تولید باشد که خود در کاهش تورم و ایجاد اشتغال مؤثر 
است.وی ادامه داد: با اعطای ارز ارزان به واردات و سرکوب تولید داخل، اشتغال کشاورزی نیز با 
کاهش چشمگیری روبرو شد و در صورت اختصاص دادن دلار 4 هزار و 200 تومانی به بخش 
کشــاورزی و تولید کالاهای اساسی بدون سرکوب قیمتی، بیش از ۳ میلیون شغل به وجود 

می آمد که متاسفانه به دلیل تخصیص این ارز به واردات، این فرصت استثنایی از دست رفت.
 ارز ترجیحی کشور را وابسته کرده است

در ســال ۱400، ارز 4200 تومانی تنها به ۷ قلم کالاهای اساسی تخصیص یافته است و 
افزایش وابســتگی بخش کشــاورزی به واردات را می  توان با حجم ارز تخصیص یافته به 
کالاهای اساسی سنجید. در این سال حدود ۱۷ میلیارد دلار ارز ترجیحی برای واردات ۷ قلم 

کالای اساسی که بخش عمده آن در حوزه کشاورزی بوده است، تخصیص داده شده است.
طبق پیش  بینی ها در صورت ادامه  دار بودن این سیاست در سال ۱40۱، کشور برای واردات 
این کالاها به 25 میلیارد دلار ارز ترجیحی نیاز داشت که باید تمام فروش نفت به واردات این 

کالاها اختصاص می یافت.
به نظر بسیاری از کارشناسان، تخصیص ارز ارزان قیمت به واردات نه تنها به تولید و اشتغال 
کشور کمکی نکرده است، بلکه با واردات محصول نهایی و کالای اساسی، در جهت وابستگی 
کشور به واردات نیز حرکت کرده که نتیجه آن از دست رفتن خودکفایی در بخش کشاورزی 

بوده است.
ارز ۴۲۰۰ تومانی منجر به نابودی کشاورزی شده است

در همین زمینه جعفر قادری، عضو کمیســیون جهش تولید مجلس با بیان اینکه اصلاح 
تخصیص ارز 4200 تومانی منجر به افزایش تولید داخلی می  شــود، گفت: تولید کننده باید 
انگیزه داشته باشد کالا را در داخل تولید کند، این در صورتی رخ می دهد که دولت کالا را با 
ارز ارزان وارد نکند. در صورتی که تولید داخل رونق بگیرد دیگر دولت مجبور نیست کالاها را با 

قیمت های بالای جهانی به کشور وارد کند.
وی ادامه داد: متاسفانه در سال های گذشته به دلیل ثابت نگه داشتن نرخ ارز و واردات کالاهای 
یارانه ای، تولید در حوزه های مختلف کاهش پیدا کرده و سهم واردات بیشتر شده و ارز 4200 
تومانی به نابودی و از صرفه افتادن اقتصاد کشاورزی و تولید کالاهای اساسی منجر شده است.

وظیفه دولت و بانک مرکزی برای آسیب ندیدن تولید داخلی
با اتخاذ سیاست ارز ترجیحی، مضرات مختلفی در تصمیمات مصرف کنندگان، سرمایه  گذاری 
و تولید متوجه اقتصاد کشور شده است. برای مثال برخی از کالاها دیگر در داخل کشور تولید 
نمی  شــود، آن هم به این دلیل است که واردات آنها بسیار مقرون به صرفه تر است. زمانی 
که برای کالایی بازار نیست، سرمایه  گذاری لازم نیز انجام نمی شود و مصرف  کننده نیز در 

تصمیماتش دچار اختلال می  شود.
در چنین حالتی واردات بر تولید داخل ترجیه داده می شود و تقاضای غیرواقعی در حوزه واردات 
صورت می گیرد تا بتواند ارز ترجیحی بیشتری دریافت کند. این مساله هم به دلیل ارز ارزان است.

به عبارت دیگر، اجرای سیاست ارز ترجیحی، باعث بر هم خوردن تنظیم زنجیره تولید شد. به 
عنوان مثال برخی از آیین  نامه  ها در عمل، افزایش نیافتن قیمت را به تولیدکنندگان تحمیل و 
مکانیسم  های طبیعی فعال در تولید داخلی را با اختلال روبرو کرده است. با حذف این ارز، تولید 
در برخی محصولات صرفه اقتصادی پیدا خواهد کرد. البته ذکر این نکته نیز مهم است که دولت 
و بانک مرکزی به  عنوان تنظیم گر نظام بانکی، باید فرآیندهای تسهیلات سرمایه در گردش 

بنگاه  های تولیدی را فراهم کنند تا بنگاه ها از اختلاف نرخ ارز در کوتاه  مدت آسیبی نبینند.

مدیرعامل صندوق توســعه ملی با اشاره به 
ارائه طرح مشارکت این صندوق در پروژه های 
پیشران و مگاپروژه، گفت: در صورت تصویب 
این طرح در ستاد اقتصادی دولت یا شورای 
اقتصاد، صندوق توســعه ملی در پروژه های 

پیشران مشارکت خواهد داشت.
به گزارش روابط عمومی صندوق توسعه ملی، مهدی 
غضنفری در حاشیه نشست با فعالان اقتصادی کشور، 
با اشــاره به طرح حمایت از پیشــرانان صنعت که از 
سوی مجمع کارآفرینان ایران مطرح شد، اظهار داشت: 
این طرح که هنوز در مراکز رسمی به تصویب نرسیده 
است، به معنای قرار گرفتن همه امکانات کشور در اختیار 
گروه خاصی از صنعت نیست، بلکه یک تعهد دوطرفه 
بین صنایع پیشران و دولت است، به گونه ای که دولت 
فرصت رشــد این صنایع را به لحاظ مالی، اقتصادی، 
قوانین و مقررات گمرکی برای ایجاد زمینه مساعد رشد 
فراهم می کند و آنها نیز در مقابل، متعهد می شوند سهم 
مشخصی در رشد اقتصادی کشور )GDP( داشته باشند 

و طبق آن عمل کنند.
 مشارکت صندوق

 در پروژه های پیشران و مگاپروژه
رئیس هیأت عامل صندوق توسعه ملی، تصریح کرد: در 
صورت تصویب و اجرا شدن این طرح، صنایع پیشران بر 
اساس تعهد فوق ضمن تولید کیفی تر باید سهم مشخصی 

در صادرات و رشد اقتصادی کشور داشته باشند.
رئیس هیأت عامل صندوق توسعه ملی با تأکید بر پرهیز 
از حمایت یک طرفه از برخی صنایع، گفت: چنانچه از 
حــوزه ای در صنعت و یا صنایــع داخلی حمایت های 
بی شائبه صورت گیرد، آن بخش صنعتی نیز باید متقابلا« 

نسبت به پیشرفت در برخی شاخص ها متعهد باشد.
 مهدی غضنفری ادامــه داد: در صورت تصویب این 
طرح در کمیته های رسمی کشور اعم از ستاد اقتصادی 
یا شورای اقتصاد، صندوق توسعه ملی نیز ضمن اعمال 
نقش حمایتی خود، در پروژه های پیشران مشارکت خواهد 

داشت.
رئیس هیأت عامل صندوق توســعه ملی در پاسخ به 
سوالی مبنی بر نقش حمایتی صندوق از تولید کنندگان 
توضیح داد: صندوق همانند گذشته وظیفه خود را در مورد 
ارائه تسهیلات به تولیدکنندگان انجام می دهد و با توجه 
به اهمیت سرمایه گذاری و مشارکت با بخش خصوصی 
نیز در طرح های پیشران و مگاپروژه ها مشارکت خواهد 

کرد.
رئیس هیأت عامل صندوق توسعه ملی، با بیان اینکه 
در طول ده ها سال گذشته به طور نادرستی از درآمدهای 
نفتی استفاده شده است، افزود: پیشنهاد ما این است به 
جای رابطه )نفت- بودجــه – صندوق(، رابطه )نفت- 
صندوق- بودجه( شکل بگیرد و همه درآمدهای نفتی 
وارد صندوق شده و صندوق از سود سرمایه گذاری های 
خود، بودجه کشور را تأمین کند. در واقع عواید نفتی را باید 

با چشم سرمایه نگریست و نه ثروت و دارایی.
 برای اعلام اسامی بدهکاران

 وقت داریم
رئیس هیأت عامل صندوق توسعه ملی، تببین نقش 
جدید صندوق در تأمین بودجه کشور را نیازمند پشتیبانی 
رسانه ها، نخبگان و متخصصین این بخش دانست و 
گفت: این تصمیم بزرگی اســت که می تواند کشور را 
برای همیشه از وابستگی به نفت نجات دهد، پس باید 

شجاعت داشته باشیم و این گام بزرگ را برداریم.
وی در مــورد باز پس گیری وام بیــش از ۳00 نفر از 
فعالان بخش خصوصی نیز اظهار داشت: برای اعلام 
اسامی بدهکاران وقت داریم چرا که بسیاری از صاحبان 
این صنایع، افراد موفق و شریفی هستند که به واسطه 

افزایش ناگهانی قیمت ارز با مشکل مواجه شده اند.
به هیج وجه به ارز ۴۲۰۰ تومانی باز 

نمی گردیم
غضنفری بــا بیان اینکه صنــدوق در بازپس گیری 
مطالبات خود به صورت ارزی جدی است، افزود: به هیچ 
وجه به ارز 4200 تومانی باز نمی گردیم و همه مطالبات 
صندوق باید به قیمت روز پرداخت شود اما شرایط فعالان 
اقتصادی را کاملا« درک می کنیم و شرایط اقساطی و 

مناسبی برای آنان در نظر گرفته شده است.
مهدی غضنفری رئیس هیأت عامل صندوق توسعه 
ملی با اشــاره به بهبود بازپرداخت مطالبات صندوق در 
چند ماه اخیر گفت: به هیچ وجه از سیاســت های خود 
عقب نشینی نمی کنیم و نسبت به بازپرداخت مطالبات 
صندوق به صورت ارزی و با نرخ روز جدی هستیم، اما 
راه بــرای مذاکره و همراهی با صنعت برای بازپرداخت 

اقساطی همیشه باز است.

مشارکت صندوق توسعه ملی در پروژه های پیشران
مدیرعامل صندوق توسعه ملی خبر داد؛

اینفوگراف

به منظور بهبود روش های تأمین مالی سرمایه در گردش 
زنجیره های تأمین در بخش کشاورزی و حمایت از تولیدات 
کشاورزی و اشتغال روستایی با روش های غیرتورمی، بانک 
مرکزی شیوه نامه اجرایی »تأمین مالی کشاورزی قراردادی« 

را به شبکه بانکی کشور ابلاغ کرد. 
به گزارش بانک مرکزی، دستورالعمل اشاره شده در راستای توسعه و ترویج 

شیوه های تامین مالی زنجیره ای بخش کشاورزی در ۱۱ ماده و ۱ تبصره با 
همفکری بانک ها، دستگاه های اجرایی،  صاحب نظران و کارشناسان، تهیه و 
به تصویب بانک مرکزی رسیده است.گفتنی است، »کشاورزی قراردادی« 
روشی از تولید است که از طریق آن، تولیدکننده )اعم از اشخاص حقیقی یا 
حقوقی که به صورت مستقیم یا از طریق تشکل تولیدی معین، بر اساس 
قرارداد با مجری طرح، به تولید محصول می پردازند( از طریق عقد قرارداد 

با یک مجری طرح، نسبت به تولید محصولات کشاورزی اقدام می کند.
تأمین مالی در کشاورزی قراردادی مشتمل بر تأمین مالی تولیدکنندگان 
برای کشــت و تهیه نهاده های تولید، تأمین مالی مجری با هدف تکمیل 
زنجیره ارزش، خرید نهاده ها، مواد اولیه، ماشین آلات و اقدامات توسعه ای و 
تأمین مالی در راستای ارایه خدمات آموزشی، فنی، توسعه ای، دانش بنیان و 

تحقیقاتی برای ایجاد ارزش افزوده در طرح خواهد بود.

ازسویبانکمرکزی؛

شیوهنامه»تامینمالیکشاورزیقراردادی«ابلاغشد


